



Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

# الجمعية العامة الـ148 للاتحاد البرلماني الدولي

جنيف، سويسرا

(23 - 27 آذار/مارس 2024)



الرقم 3

## الجريدة اليومية

اليوم الثالث، الإثنين، 25 آذار/مارس 2024

المكان	الاجتماع	التوقيت
المدرج D، الطابق الأول، مركز جنيف الدولي للمؤتمرات	الجمعية العامة -مواصلة المناقشة العامة -الجزء الرفيع المستوى من المناقشة العامة: التخفيف من الآثار الإنسانية للحرب: دور البرلمانات -العواقب الإنسانية للحرب - التركيز على التشرد والعنف الجنسي السيد فيليبو غراندي - مفوض الأمم المتحدة السامي لشؤون اللاجئين السيدة برامبلا باتن - الممثلة الخاصة للأمين العام للأمم المتحدة المعنية بالعنف الجنسي في حالات النزاع -الاحتفال بالذكرى السنوية الـ75 لاتفاقية جنيف - أهمية التمسك بالقانون الدولي الإنساني للتخفيف من الآثار الإنسانية للحرب السيدة ميريانا سولباريك إيغر - رئيسة لجنة الصليب الأحمر الدولية	13:00 - 09:00 10:00 - 09:00 11:00 - 10:00
	-مواصلة المناقشة العامة	12:30 - 11:00
	- المتحدث الرئيسي: الدكتور تيدروس غيبريسوس - المدير العام لمنظمة الصحة العالمية	13:00 - 12:30
قاعة جنيف، المبنى الملحق بمركز فارينتي للمؤتمرات	مكتب اللجنة الدائمة لشؤون الأمم المتحدة* (اجتماع مغلق)	10:30 - 09:00
قاعة الجلسات العامة A، الطابق الأرضي، مركز جنيف الدولي للمؤتمرات	اللجنة الدائمة للسلام والأمن الدوليين إتمام صياغة مشروع القرار في جلسة عامة حول معالجة الأثر الاجتماعي والإنساني لأنظمة الأسلحة الذاتية التشغيل والدكاء الاصطناعي	13:00 - 09:00
قاعة الجلسات العامة B&C، الطابق الأرضي، مركز جنيف الدولي للمؤتمرات	اللجنة الدائمة للديمقراطية وحقوق الإنسان مناقشة حول مشروع القرار المقرر اعتماده في الجمعية العامة الـ149 بشأن أثر الدكاء الاصطناعي على الديمقراطية، وحقوق الإنسان، وسيادة القانون	12:30 - 09:30



المكان	الاجتماع	التوقيت
الصاله رقم 4، الطابق السفلي -1، مركز جنيف الدولي للمؤتمرات	مجموعه العمل حول العلم والتكنولوجيا* (اجتماع مغلق)	12:30 – 09:30
قاعة لوزان، المبنى الملحق بمركز فارينتي للمؤتمرات	لجنة حقوق الإنسان للبرلمانيين* (اجتماع مغلق)	13:00 – 09:30
قاعة الجلسات العامه E&F، الطابق الثالث، مركز جنيف الدولي للمؤتمرات	اجتماع جمعيه الأمناء العامين للبرلمانات الوطنيه	12:30 – 10:00
قاعة لوزان، المبنى الملحق بمركز فارينتي للمؤتمرات	الاجتماع الرفيع المستوى بشأن أزمة تعددية الأطراف: الأسباب الجذرية والحلول	13:00 – 11:00
	الممكنة	
	- السيدة تاتيانا فالوفايا، المديره العامه لمكتب الأمم المتحدة في جنيف - السيدة ريببكا غرينسبان، الأمينه العامه لمؤتمر الأمم المتحدة للتجارة والتنمية	
الصاله رقم 4، الطابق السفلي -1، مركز جنيف الدولي للمؤتمرات	ورشة عمل حول تعزيز التشريعات المناخية: أدوات لعملية للبرلمانيين	14:30 – 13:00
	مأدبه غداء لرؤساء البرلمانات (بناءً على دعوة)	14:30 – 13:15
قاعة الجلسات العامه B&C، الطابق الأرضي، مركز جنيف الدولي للمؤتمرات	حلقة نقاش بشأن الحوار بين الأديان: بناء الجسور من خلال الحوار بين الأديان من أجل مجتمعات أكثر سلاماً وشمولاً	16:00 – 14:00
قاعة جنيف، المبنى الملحق بمركز فارينتي للمؤتمرات	فريق عمل الاتحاد البرلماني الدولي المعني بالحل السلمي للحرب في أوكرانيا*	17:30 – 14:30
قاعة الجلسات العامه E&F، الطابق الثالث، مركز جنيف الدولي للمؤتمرات	اجتماع جمعيه الأمناء العامين للبرلمانات الوطنيه	17:30 – 14:30
المدراج D، الطابق الأول، مركز جنيف الدولي للمؤتمرات	الجمعيه العامه	18:00 – 14:30
	- مواصلة المناقشة العامه	
قاعة الجلسات العامه A،	اللجنة الدائمة للتنمية المستدامة	18:30 – 14:30

التوقيت	الاجتماع	المكان
15:00 – 16:30	إتمام الصياغة في جلسة عامة لمشروع القرار بشأن الشراكات من أجل العمل المناخي: تعزيز الطابق الأرضي، مركز جنيف الوصول إلى طاقة صديقة للبيئة بتكلفة ميسورة، وضمان الابتكار، والمسؤولية، والإنصاف الدولي للمؤتمرات	الدولي للمؤتمرات
16:30 – 18:30	ورشة عمل بشأن الذكاء الاصطناعي منظمة بالتعاون مع اليونسكو والاتحاد الدولي للاتصالات ومنتدى حوكمة الإنترنت	قاعة الجلسات العامة B&C، الطابق الأرضي، مركز جنيف الدولي للمؤتمرات

## معلومات عامة

### منصة منتجات الاتحاد البرلماني الدولي

سيتم فتح منصة المنتجات التابعة للاتحاد البرلماني الدولي، والتي تقدم سلعاً حصرية تحمل علامة الاتحاد البرلماني الدولي، من 25 إلى 27 آذار/مارس، يومياً من الساعة 12:00 ولغاية الساعة 14:00 ويقع مقابل منصة الاتصالات، بجوار خزنة العرض في بهو الطابق الأرضي.

## الفعاليات القادمة

الثلاثاء، 26 آذار/مارس 11:30 – 13:00	حلقة نقاش بشأن حماية حقوق الأقليات: نحو تشريع شامل لمكافحة التمييز منظمة بالتعاون مع مكتب مفوض الأمم المتحدة السامي لحقوق الإنسان ومؤسسة الحقوق المتساوية الصالة رقم 4، الطابق السفلي -1، مركز جنيف الدولي للمؤتمرات
الثلاثاء، 26 آذار/مارس 16:30 – 18:30	ورشة عمل بشأن تنفيذ اتفاقية حظر الأسلحة الكيميائية منظمة بالتعاون مع منظمة حظر الأسلحة الكيميائية الصالة رقم 4، الطابق السفلي -1، مركز جنيف الدولي للمؤتمرات
الثلاثاء، 26 آذار/مارس 16:30 – 18:30	حلقة نقاش حول تغير المناخ والنزاع: كيف تضمن البرلمانات الصحة خلال أوقات الأزمات؟ قاعة جنيف، المبنى الملحق بمركز فارينتي للمؤتمرات

## الصحافة والاتصالات

يقع جناح دائرة الاتصالات بالقرب من مكتب التسجيل حيث ستجدون آخر منشورات الاتحاد البرلماني الدولي، ومنتجاته. وقوموا بزيارة الجناح من أجل القيام بمقابلة حول دور الدبلوماسية البرلمانية للمساهمة في السلم والأمن، لا سيما تلك المتعلقة



بالذكرى السنوية الـ 135 لهذا العام.

وكجزء من حملة الاتحاد البرلماني الدولي المتعلقة بالمناخ بعنوان البرلمانات من أجل الكوكب، يهمننا مقابلتكم للاستماع إلى ما تقومون به لجعل برلمانكم أكثر مراعاة للبيئة، وتطبيق اتفاق باريس بشأن تغير المناخ.

ويرجى التواصل عبر البريد الإلكتروني التالي: [press@ipu.org](mailto:press@ipu.org) من أجل أي استفسارات إعلامية.

ويرجى الانضمام إلى المحادثات على وسائل التواصل الاجتماعي باستخدام هاشتاغ #IPU148 أو هاشتاغ #Parliaments4thePlanet

[twitter.com/ipuparliament](https://twitter.com/ipuparliament)

[facebook.com/InterParliamentaryUnion](https://facebook.com/InterParliamentaryUnion)

[instagram.com/ipu.parliament\\_official](https://instagram.com/ipu.parliament_official)

[youtube.com/user/iparliamentaryunion](https://youtube.com/user/iparliamentaryunion)

[linkedin.com/company/inter-parliamentary-union](https://linkedin.com/company/inter-parliamentary-union)

وسيتم نشر صور من الجمعية العامة الـ 148 للاتحاد البرلماني الدولي على فليكر Flickr، الواردة على الرابط التالي:

<http://www.ipu.org/148pics>

ضمان عقد جمعية عامة آمنة

ومحترمة



شبكة واي-فاي Wi-Fi:

تتوفر شبكة واي-فاي Wi-Fi مجانية في

مركز جنيف الدولي للمؤتمرات.

الشبكة: UIP148\_24

كلمة المرور: Geneva148

قوموا بتنزيل السياسة الجديدة

لمنع التحرش ومكافحته، بما في

ذلك التحرش الجنسي في

الجمعيات العامة وغيرها من فعاليات الاتحاد البرلماني الدولي

التابعة للاتحاد البرلماني الدولي

التواصل مع جهات تنسيق السياسات

أندريه لوريير، مدير دائرة الدعم

و/أو

كاررين جبر، مديرة البرامج

يرجى الكتابة إلى البريد الإلكتروني التالي:

[speakout@ipu.org](mailto:speakout@ipu.org)





Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

# 148th IPU Assembly

Geneva, Switzerland  
23–27 March 2024

**JOURNAL**  
DAY 3, Monday 25 March 2024



No. 3

Time	Meeting	Place
<b>09:00 – 13:00</b>	<b>Assembly</b>	<b>Amphitheatre D Level 1 – CIG</b>
09:00 – 10:00	- Continuation of the General Debate	
10:00 – 11:00	- High level segment of the General Debate: Mitigating the humanitarian consequences of war: The role of parliaments - <i>Humanitarian consequences of war – focus on displacement and sexual violence</i> Mr. Filippo Grandi – <i>UN High Commissioner for Refugees</i> Ms. Pramila Patten – <i>Special Representative of the UN Secretary-General on Sexual Violence in Conflict</i> - <i>Marking the 75<sup>th</sup> anniversary of the Geneva Convention – the importance of upholding IHL to mitigate the humanitarian impacts of war</i> Ms. Mirjana Spoljaric Egger – <i>President of the ICRC</i>	
11:00 – 12:30	- Continuation of the General Debate	
12:30 – 13:00	Keynote Speaker: Dr. Tedros Gebreyesus – Director-General WHO	
<b>09:00 – 10:30</b>	<b>Bureau of the Standing Committee on United Nations Affairs*</b> (closed meeting)	<b>Salle Genève CCV Annexe</b>
<b>09:00 – 13:00</b>	<b>Standing Committee on Peace and International Security</b> Completion of drafting in plenary of the draft resolution on <i>Addressing the social and humanitarian impact of autonomous weapon systems and artificial intelligence</i>	<b>Plenary A Level 0 – CIG</b>
<b>09:30 – 12:30</b>	<b>Standing Committee on Democracy and Human Rights</b> Debate on the draft resolution to be adopted at the 149th Assembly on <i>The impact of artificial intelligence on democracy, human rights and the rule of law</i>	<b>Plenary B&amp;C Level 0 – CIG</b>
<b>09:30 – 12:30</b>	<b>Working Group on Science and Technology*</b> (closed meeting)	<b>Salle 4 Level -1 – CIG</b>
<b>09:30 – 13:00</b>	<b>Committee on the Human Rights of Parliamentarians*</b> (closed meeting)	<b>Salle Lausanne CCV Annexe</b>
<b>10:00 – 12:30</b>	<b>ASGP Meeting</b>	<b>Plenary E&amp;F Level 3 – CIG</b>
<b>11:00 – 13:00</b>	<b>High-level meeting : <i>The crisis of multilateralism: Root causes and possible solutions</i></b> - Ms. Tatiana Valovaya, Director-General, UNOG - Ms. Rebeca Grynspan, Secretary General, UNCTAD	<b>Salle Genève CCV Annexe</b>
<b>13:00 – 14:30</b>	<b>Workshop on <i>Strengthening climate legislation: Practical tools for parliamentarians</i></b>	<b>Salle 4 Level -1 – CIG</b>
<b>13:15 – 14:30</b>	<b>Luncheon for Speakers of Parliament (by invitation)</b>	
<b>14:00 – 16:00</b>	<b>Panel discussion on interfaith dialogue: <i>Building bridges through interfaith dialogue for more peaceful and inclusive societies</i></b>	<b>Plenary B&amp;C Level 0 – CIG</b>
<b>14:30 – 17:30</b>	<b>Task Force on the peaceful resolution of the war in Ukraine*</b> (closed meeting)	<b>Salle Genève CCV Annexe</b>
<b>14:30 – 17:30</b>	<b>ASGP Meeting</b>	<b>Plenary E&amp;F Level 3 – CIG</b>
<b>14:30 – 18:00</b>	<b>Assembly</b> - Continuation of the General Debate	<b>Amphitheatre D Level 1 – CIG</b>
<b>14:30 – 18:30</b>	<b>Standing Committee on Sustainable Development</b> Completion of drafting in plenary of the draft resolution on <i>Partnerships for climate action: Promoting access to affordable green energy, and ensuring innovation, responsibility and equity</i>	<b>Plenary A Level 0 – CIG</b>

15:00 – 16:30	<b>Workshop on Human security: Equipping parliamentarians for peacebuilding and conflict prevention</b>	Salle 4 Level -1 – CICG
16:30 – 18:30	<b>Workshop on artificial intelligence (AI)</b> <i>Organized in cooperation with UNESCO, ITU and the Internet Governance Forum (IGF)</i>	Plenary B&C Level 0 – CICG

## GENERAL INFORMATION

### IPU Merchandise stand

The IPU merchandise stand, offering exclusive IPU branded items will be open from the 25<sup>th</sup> to the 27<sup>th</sup> of March, daily from 12:00 to 14:00 and is situated opposite the Communications stand, by the display cabinet in the lobby of level 0.

## FORTHCOMING EVENTS

- |                                |   |
|--------------------------------|---|
| Tue. 26 March<br>11:30 – 13:00 | <b>Panel discussion on <i>Protecting minority rights: Towards comprehensive anti-discrimination legislation</i></b><br><i>Organized in cooperation with OHCHR and the Equal Rights Trust</i><br>Salle 4 – Level -1 – CICG |
| Tue. 26 March<br>16:30 – 18:30 | <b>Workshop on the <i>Implementation of the Chemical Weapons Convention</i></b><br><i>Organised in cooperation with Organisation for the Prohibition of Chemical Weapons</i><br>Salle 4 – Level -1 – CICG                 |
| Tue. 26 March<br>16:30 – 18:30 | <b>Panel discussion on <i>Climate change and conflict: How can parliaments ensure health during times of crises?</i></b><br>Salle Genève – CCV Annexe   |

## COMMUNICATIONS AND PRESS

The main Communications stand is located close to the main Registration desk, where you will find all the latest IPU publications and products.

Come to the stand to be interviewed on the role of parliamentary diplomacy in contributing to peace and security, especially linked to the IPU's 135th anniversary this year.

As part of the IPU's climate campaign Parliaments for the Planet, we are also interested in interviewing you to hear what you are doing to green your parliament and to implement the Paris Agreement on climate change.

For media enquiries, please contact [press@ipu.org](mailto:press@ipu.org)  
On social media, please join the conversation using #IPU148 or #Parliaments4thePlanet.

[twitter.com/ipuparliament](https://twitter.com/ipuparliament)  
[facebook.com/InterParliamentaryUnion](https://facebook.com/InterParliamentaryUnion)  
[instagram.com/ipu.parliament\\_official](https://instagram.com/ipu.parliament_official)  
[youtube.com/user/iparliamentaryunion](https://youtube.com/user/iparliamentaryunion)  
[linkedin.com/company/inter-parliamentary-union](https://linkedin.com/company/inter-parliamentary-union)

Photos from the 148th Assembly of the IPU will be posted on Flickr <http://www.ipu.org/148pics>



**For a safer,  
more responsible and  
respectful Assembly**

Download the IPU's new *Policy to prevent and address harassment including sexual harassment at IPU Assemblies and other IPU events.*

**Reach out to the Policy Focal points:**  
*Andrée Lorber, Director of Support Services,  
and/or  
Kareen Jabre, Director of Programmes*

Write to: [speakout@ipu.org](mailto:speakout@ipu.org)

**WIFI NETWORK:**  
There is a free WIFI network  
available in the CIGG.

**NETWORD ID: UIP148\_24  
PASSWORD: Geneva148**